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22 kwietnia 2021 r. Zarząd Dzielnicy Wawer podpisał umowę na reali-
zację projektu Wirtualnej Elektrowni. Przedsięwzięcie w ramach Wa-
werskiego Klastra Energii prowadzić będzie Mazowiecka Agencja Ener-
getyczna. Umowa obejmuje stworzenie systemu, który będzie zbiera 
informacje z paneli fotowoltaicznych na terenie dzielnicy Wawer i przed-
stawia dane liczbowe i naszą wspólną oszczędność. Poznamy dane doty-
czące liczby wyprodukowanych kWh, zmniejszonej produkcji dwutlen-
ku węgla i innych parametrów. Wszystkie wartości będą przedstawione  
i aktualizowane na bieżąco na ekranie wkomponowanym w mural na 
budynku Urzędu Dzielnicy. Oprócz podłączenia instalacji samorządo-
wych uruchomimy możliwość przyłączenia się mieszkańców do syste-
mu Wirtualnej Elektrowni. Jeśli posiadasz inwerter solarny (przetwornik 
prądu stałego na zmienny) z możliwością podłączenia się do domowej 
sieci Wi-Fi, to użytkowanie Wirtualnej Elektrowni będzie bezkosztowe. 
Podłączając się, uzyskasz dostęp do pełnych danych Twojej instalacji 
(liczba wyprodukowanych kWh, oszczędność CO2). Dodatkowe opcje 
raportowania danych będzie można dokupić w wersji komercyjnej.

Panele fotowoltaiczne zainstalowane są między innymi na Urzędzie 
Dzielnicy, Wawerskim Centrum Kultury, a także części wawerskich szkół 
i przedszkoli. Wawerski Zakład Gospodarowania Nieruchomościami 
planuje do końca 2021 r. montaż i uruchomienie dodatkowo instalacji 
fotowoltaicznych w 10 lokalizacjach, obejmujących łącznie 21 lokali 
mieszkalnych.

Aleksandra Słowińska

Wirtualna Elektrownia powstanie w ramach Wawerskiego Klastra Energii
Dzielnica Wawer podpisała umowę z Mazowiecką Agencją Energetyczną

Trenujący na basenie 
OSiR Wawer w Aninie 
uczniowie z Wawra 
odnotowali kolejny 
świetny występ na za-
wodach pływackich. 

Podczas dwudniowych 
XVII Wiosennych Międzynarodowych Zawodów 
Pływackich o Puchar Burmistrza Miasta Giżycka  
w Giżycku w dniach 8 i 9 maja br. młodzi spor-
towcy z naszej dzielnicy w składzie: Marta Pod-
pora, Zuzia Wieczorek, Tomek Bocheński, Ignacy  
Pusz-Gajos, Szymon Traczewski i Helena Grzonek 
walczyli o medale w 13 konkurencjach. Zawodni-
cy UKS WAWER Warszawa zdobyli 7 medali. Złoto 
zdobyła na 50 m stylem dowolnym Marta Podpo-
ra (rocznik 2006), która wywalczyła również brą-
zowy medal na dystansie 200 m stylem dowol-
nym. Aż trzy medale w stylu klasycznym zdobył 
Szymon Traczewski (2007): srebrny na dystansie 
200 m i dwa brązowe na 50 metrów i 100 metrów.  
Brązowy medal zdobyła (z drugim czasem za-
wodów i nowym rekordem życiowym) Zuzanna 
Wieczorek (2007) na 50 m stylem dowolnym,  
a także z nowym świetnym rekordem życiowym 

Kolejne sukcesy młodych zawodników UKS WAWER WARSZAWA
Tomek Bocheński (2008) na dystansie 50 m w sty-
lu grzbietowym. 

Wszyscy zawodnicy, w tym Ignacy Pusz-Gajos 
(2007) i najmłodsza w reprezentacji UKS WAWER 
Warszawa Helena Grzonek (2011), poprawili swoje 
rekordy życiowe w 15 startach.

Gratulujemy zawodnikom świetnych wyników! 
UKS WAWER Warszawa trenuje na basenie 

OSiR Wawer w Aninie pod okiem trenera Piotra  
Przybylskiego. 

Od niedawna Klub uruchomił 
także drugą sekcję – biegową, 
która trenuje na Wielofunkcyjnym 
Obiekcie Sportowo-Rekreacyjnym 
„SYRENKA” na Marysinie Wawer-
skim oraz na Agrykoli, prowadzi ją 
trener Jakub Bałdyka. Zawodnicy 
UKS WAWER Warszawa rozpoczęli 
już starty w zawodach pięcioboju 
nowoczesnego (pływanie i biegi)  
i odnoszą pierwsze sukcesy. Ignacy 
Sadłoń (rocznik 2010) i Jan Traczew-
ski (2011) świetnie zaprezentowali 
się na rozgrywanych w Centralnym 
Ośrodku Sportu w Cetniewie za-
wodach Pucharu Polski Juniorów 

Młodszych w pięcioboju nowoczesnym. Ignacy 
Sadłoń stanął na drugim stopniu podium w dwu-
boju w kategorii U12. 

Szkolenie zawodników UKS WAWER Warszawa 
współfinansuje Miasto st. Warszawa. Trzymamy 
kciuki za naszych młodych sportowców. O kolej-
nych sukcesach zawodników z Wawra będziemy 
Państwa na bieżąco informować.

Maja Nowotny-Grzonek
 fot. źródło: FB UKS Wawer Warszawa

Czytaj 
"
WiadomoÊci Sàsiedzkie" w Internecie:  www.wiadomoscisasiedzkie.pl
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Tel.: 518 561 261

Salon „CATHERINE”
ul. Sagalli 8       05-077 Warszawa-Wesoła

Pon. - Pt. 9:00 - 21:00
Sob.         9:00 - 16:00

ZAPRASZAMY!

• fryzjerstwo/stylizacja fryzur/pielęgnacja włosów
• manicure/pedicure/manicure hybrydowy/
   stylizacja paznokci metodą żelową i akrylową/
   zabiegi pielęgnacyjne na dłonie i stopy
• zabiegi kosmetyczne/twarz i ciało/mikrodermabrazja
   /oxybrazja/depilacja/henna i regulacja brwi
• przedłużanie i stylizacja rzęs
• makijaż okolicznościowy/wieczorowy
• masaże/lecznicze/sportowe/relaksacyjne

W naszym salonie oferujemy pełen zakres usług:

www.saloncatherine.pl



Ostatnie tygodnie upłynęły 
pod znakiem przygotowań do 
otwarcia w dzielnicy jednego  
z czterech masowych punktów 
szczepień w Warszawie. Było to 
możliwe dzięki dobrej współ-
pracy Zarządu Dzielnicy oraz 

dyrekcji wawerskiego Zakładu Opieki Zdrowotnej 
na czele z dyrektor Marią Kąkol. 

W związku z utrzymującą się pandemią  
COVID-19 oraz dużymi ograniczeniami związanymi 
z funkcjonowaniem jednostek kultury to właśnie 
Wawerskie Centrum Kultury, znajdujące się w bez-
pośrednim sąsiedztwie Urzędu Dzielnicy Wawer, 
zostało przekształcone i dopasowane do pełnienia 
funkcji punktu szczepień. Została przygotowa-
na pełna identyfikacja wizualna, umożliwiająca 
sprawne dotarcie do punktu. Ponadto wyznaczone 
zostały specjalne miejsca parkingowe dla większe-
go komfortu mieszkańców. Punkt bez najmniej-
szego problemu przeszedł wszelkie kontrole NFZ  
i już 1 maja został oficjalnie wpisany jako punkt 
szczepień powszechnych. Dla mieszkańców do-
stępne będą szczepionki marek Pfizer oraz Johnson 
 & Johnson.

Oficjalnie punkt został uruchomiony 14 maja. 
Sam osobiście miałem możliwość skorzystania - 
zapisałem się przez internetowe konto pacjenta 
na stronie pacjent.gov.pl. Udałem się w wyzna-
czonym terminie. Pomimo tego, że była to so-
bota (kiedy odbywa się targ na części parkingu 

uchwały ws. zmian w Studium, podobnie 
jak wcześniej protokoły, a później szereg 
uchwał ws. zniesienia lub nadania nazw 

ulicom – zyskały stosowną większość głosów rad-
nych i zostały przyjęte. 

Kluczowym, jak się zdaje, punktem sesji była 
informacja nt. otwieranego w dn. 14 maja 2021 r. 
w Wawerskim Centrum Kultury jednego z pierw-
szych czterech w Warszawie punktu szczepień 
masowych. Zarząd Dzielnicy Wawer przedstawił 
przy okazji całe spektrum działań związanych  
z radzeniem sobie z koronawirusem, i wywoła-
ną nim pandemią, od samego początku, czyli już  
14 miesięcy… Najważniejsze, że ruszyły wreszcie, 
zapowiadane przez rząd od dawna, punkty szcze-
pień masowych – z przepustowością naprawdę 
masową. Jak deklarował burmistrz Wawra Nor-
bert Szczepański, w naszym wawerskim punkcie 
wykonać będzie można nawet 1000 – 1200 szcze- 
pień dziennie. Choć w pierwszym dniu, w pią-
tek 14 maja br., zaszczepiono 477 osób, głównie  
szczepionką Pfizer – maksymalna liczba będzie 
osiągalna, gdy dotrą wystarczające dostawy szcze-
pionek. Ale trzeba, a nawet można być dobrej myśli  
– szczepmy się, Szanowni Państwo, szczepmy, gdyż 
tylko wszczepienie 70-80% z nas zapewni nam  
odporność zbiorową i pozwoli wrócić do normal-
ności przedcovidowej.

Na koniec ciekawostka, ale mająca swoje skutki, 
i szanse, by na stałe wpisać się w historię nasze-

Okiem przewodniczącego rady – Maj 2021
go miasta. Budowany w ostatnich latach, oddany 
kilka miesięcy temu do użytku, most tzw. połu-
dniowy, spinający brzegi Wisły pomiędzy dziel-
nicami Wawer i Wilanów, będzie nosił imię Anny 
Jagiellonki, najprawdopodobniej. Taka propo-
zycja w formie uchwały przyszła do naszej Rady 
z prośbą o opinię z właściwego merytorycznie 
Biura Geodezji i Katastru Urzędu m.st. Warszawy, 
ale nikt nie ukrywał, iż propozycja wywodzi się 
wprost z najbliższego kręgu, stale i niezmiennie 
cieszącego się wysokim poparciem mieszkańców 
stolicy, prezydenta Warszawy Rafała Trzaskow-
skiego. Uchwała zyskała większość 12 głosów 
w naszej Radzie – za głosowali wszyscy obecni 
radni Koalicji Obywatelskiej i naszego koalicjan-
ta Stowarzyszenia Wawer, natomiast prawie całe 
kluby radnych Prawa i Sprawiedliwości i Stowa-
rzyszenia Razem dla Wawra były przeciwko… 
Dlaczego Anna Jagiellonka? Bo zbudowała w XVI 
wieku pierwszy most w Warszawie (a właściwie 
dokończyła po swoim bracie, królu Polski Zyg-
muncie Auguście). To też królowa Polski, ostat-
nia z Jagiellonów na tronie, sprawująca rządy  
w uznawanym za najlepszy okresie przedroz-
biorowej Rzeczypospolitej, tzw. Złotym Wieku.  
To na pewno jedna z tych kobiet w naszych dzie-
jach, które zasługują i na uznanie, i na przypomnie-
nie. A dla mnie osobiście ważne, że to kolejna –  
dopiero druga, po Marii Curie-Skłodowskiej –  
kobieta, która jest patronką mostu w stolicy Polski.

Michał Żebrowski

Z prac Rady Dzielnicy

XXXII sesja Rady Dzielnicy 
Wawer m.st. Warszawy, któ-
ra odbyła się w dn. 12 maja 
2021 r., obfitowała w szereg 
wydarzeń, które rozpalały 
niekiedy do czerwoności ser-

ca i umysły radnych, w tym, nie ukrywam, moje 
– w wielu punktach porządku odbywały się dys-
kusje, czuć było emocje. Nawet czynności tak, 
zdawać by się mogło, prozaiczne jak głosowania 
nad protokołami z poprzednich sesji nie prze-
szły bez echa, wprost przeciwnie. Podobnie było  
w dyskusji nad projektem uchwały Rady m.st. 
Warszawy w sprawie zmiany Studium uwa-
runkowań i kierunków gospodarowania prze-
strzennego – podczas której w trybie nagłym 
nawiązywane było połączenie z pracownicą Biura 
Architektury i Planowania Przestrzennego Urzę-
du m.st. Warszawy – pomimo mojej wcześniejszej 
zgody na jej nieuczestniczenie w sesji wobec licz-
nych tego dnia obowiązków w innych dzielnicach 
stolicy. Mimo że zaopiniowaniu przedmiotowych 
zmian poświęcone było wcześniej jedno całe po-
siedzenie Komisji Rozwoju – wówczas z udziałem 
przedstawicieli BAiPP Urzędu m.st. Warszawy – 
na sesji padły kolejne, wcześniej nie zgłaszane 
pytania i wątpliwości radnych. Dość, że projekt 

przy Urzędzie Dzielnicy Wawer), udało mi się bez 
problemu znaleźć miejsce parkingowe. Kierując 
się oznaczeniami, dotarłem do punktu. Dzięki 
dużemu wsparciu wolontariuszy, którym chciał-
bym bardzo podziękować, cała wizyta przebiega 
bardzo sprawnie. W pierwszym kroku następuje 
identyfikacja pacjenta poprzez podanie nume-
ru PESEL. Następnie wypełnia się deklarację, ale 
można też przynieść wypełnioną deklarację ze 
sobą. W kolejnym kroku następuje albo skie-
rowanie bezpośrednio na szczepienie, albo do 
konsultacji z lekarzem. W moim przypadku był to 
wariant drugi. Udałem się w stronę sali widowi-
skowej, gdzie jeszcze 1,5 roku temu odbywały się 
koncerty, spektakle, również dla dzieci, na które 
rodzinnie przychodziliśmy. Dziś sala widowiskowa 
była zaadaptowana do potrzeb pacjentów. Zbu-
dowano 16 boksów - stanowisk oraz dodatkowo 
gabinet konsultacji lekarskiej, wydzielono miejsca 
odpoczynku. Wolontariusz zaprowadził mnie do 
„gabinetu lekarskiego”, dzięki fachowej konsulta-
cji oraz odpowiedzi na moje pytania otrzymałem 
kwalifikację do szczepienia i zostałem skierowany 
do boksu. Wszystko trwało nie więcej niż 3 minu-
ty. Następnie udałem się do strefy odpoczynku  
i po 15 minutach opuściłem punkt szczepień. 

Czułem się bardzo dobrze, przez 1 dzień tylko 
miałem ból ręki w miejscu szczepienia, poza tym 
żadnych innych niepokojących objawów. 

Podsumowując, jestem bardzo pozytywnie 
zaskoczony sprawnością funkcjonowania punktu 
szczepień w Wawerskim Centrum Kultury. Wszyst-
ko odbyło się punktualnie i bezproblemowo. 

Bardzo wysoko oceniam jakość obsługi i dbałość 
o pacjenta, zarówno personelu medycznego, któ-
remu należą się słowa uznania za bardzo ciężką 
pracę, którą wykonuje już od ponad 15 miesięcy 
pandemii, jak i wolontariuszy, którzy są bardzo  
pomocni i otwarci na pacjentów.

Drodzy Czytelnicy WS, być może część z Was –  
a mam nadzieję, że może nawet większość z Was – 
jest już po szczepieniu. Być może część z Was ma 
jeszcze jakieś wątpliwości, czy warto się zaszcze-
pić. Chociaż każdy z nas podejmuje tę decyzję we 
własnym zakresie, to pamiętajmy o tym, że nie 
ma dziś lepszego sposobu na zadbanie o zdrowie 
swoje i najbliższych - rodziny, sąsiadów – jak szcze-
pienie. Jest to element odpowiedzialności zbioro-
wej za przyszłe życie i zdrowie nas wszystkich. 

Z drugiej strony mam też poczucie, że jako 
przedstawiciel samorządu winien jestem Państwu 
właśnie taką odpowiedzialną postawę. Zachęcam 
do tego tych wszystkich, którzy mają jeszcze jakieś 
wątpliwości czy niepewności.

Razem możemy więcej!
Pozostając jeszcze na chwilę przy temacie 

zdrowia i kontynuując wątek dobrej współpracy 
Urzędu Dzielnicy Wawer oraz ZOZ Wawer, należy 
wspomnieć, że w ostatnich tygodniach została 
rozpoczęta budowa nowej przychodni w osiedlu 
Nadwiśle. Będzie zlokalizowana u zbiegu ulic Trakt 
Lubelski i Skalnicowej – nieopodal Zespołu Szkół 
przy ul. Cyklamenów oraz pumptrucku. Jest to 
długo wyczekiwana i bardzo potrzebna inwestycja 
dla mieszkańców tej części dzielnicy.

Łukasz Kubik – radny dzielnicy Wawer

Zaszczepić się – do Wawra,  
mostem Anny Jagiellonki



Nr 112 / Maj 2021

JUSTYNA ZAORSKA – lekarz specjalizujący się w dziedzinie 
psychiatrii dorosłych oddziału Ogólnopsychiatrycz-
nego Szpitala Nowowiejskiego w Warszawie.
W przychodni KOLMED pomagamy między 
innymi osobom uzależnionym od alkoholu, 
narkotyków, hazardu itp. Ponadto leczymy 
zaburzenia nerwicowe i lękowe, depresje oraz 
zaburzenia osobowości. 
Zapraszamy osoby, które chcą lepiej zrozumieć 
siebie, swoje uczucia, potrzeby, a w szczegól-
ności chcą poprawić swoje funkcjonowanie  
w różnych obszarach życia.

W KOLMED znajdą pomoc również oso-
by współuzależnione, ponadto specjaliści 
KOLMED kierują swoją pomoc także do 
osób, które wychowały się w rodzinie 
z problemem alkoholowym lub inny-
mi dysfunkcjami, np. stosowanie 
przemocy, rodzina niepełna, i mają 
syndrom DDA/DDD.

KOLMED – KOMPLEKSOWA OBSŁUGA MEDYCZNA Sp. z o.o. Sp. k., 
ul. Bursztynowa 2c, 04-749 Warszawa, tel.: 22 815 68 00, 22 812 03 99, www.kolmed.pl

ZAPRASZAMY DO NASZYCH SPECJALISTÓW w KOLMED

PRACOWNIA ENDOSKOPII
Badania i zabiegi w Pracowni Endoskopii KOLMED wykonuje specjalista dr n. med. MACIEJ KIERZKIEWICZ, Ordynator Oddziału 
II Wewnętrznego i Gastroenterologii MIĘDZYLESKIEGO SZPITALA SPECJALISTYCZNEGO w WARSZAWIE. 
W Pracowni Endoskopi oferujemy: 
● badania GASTROSKOPIA, KOLONOSKOPIA, SIGMOIDOSKOPIA bez barwienia, bądź z barwieniem ultrafioletem  

(chromoendoskopia)
● zabiegi POLIPEKTOMII przy użyciu diatermii argonowej (usunięcie polipów)
● BIOPSJE + badania histopatologiczne
● NOWOŚĆ w KOLMED – Ablacja nabłonka Barretta plazmową koagulacją argonową (APC)
● NOWOŚĆ w KOLMED – Niszczenie zmian naczyniowych żołądka oraz jelita grubego plazmową koagulacją argonową (APC)
● ZNIECZULENIE ANESTEZJOLOGICZNE

INIEKCJE DOSZKLISTKOWE (LECZENIE AMD)
Lekarzem prowadzącym w KOLMED innowa-
cyjną terapię BEOVU® W KOLMED jest  
dr n. med. AGNIESZKA KAMIŃSKA – ordyna-
tor Oddziału Okulistycznego w MIĘDZYLESKIM 

SZPITALU SPECJALISTYCZNYM w WARSZAWIE  
– lekarz okulista, mikrochirurg z wielolet- 

nim doświadczeniem w wykonywaniu m.in.  
zabiegów „iniekcji doszklistkowych”

ZABIEGI OKULOPLASTYCZNE 
Lekarzem wykonującym zabiegi okuloplas-
tyczne w KOLMED jest lek. med. AGATA 

BEŁŻECKA – specjalista chorób oczu, 
obecnie zastępca Ordynatora Od-

działu Okulistycznego MIĘDZYLES- 
KIEGO SZPITALA SPECJALISTYCZ-
NEGO w WARSZAWIE oraz DANUTA  
KORPOROWICZ – lekarz z wielo-

letnim doświadczeniem zdobytym  
m.in. w Szpitalu MSSW w Warszawie.

ZABIEGI OKULISTYCZNE oraz ZABIEGI  
OKULOPLASTYCZNE 

PORADNIA ZDROWIA PSYCHICZNEGO

W KOLMED lek. MARTA GIERASIMIUK-ROGOWSKA – wybitny specjalista neurolog z wieloletnim 
doświadczeniem zdobywanym m.in. w MIĘDZYLESKIM SZPITALU SPECJALISTYCZNYM w WARSZAWIE,  
Szpitalu Specjalistycznym MSWiA w Otwocku oraz Szpitalu Klinicznym im. prof. A. Grucy CMKP  
w Otwocku – konsultuje oraz wykonuje szereg badań elektromiograficznych (EMG) służących do określe-
nia stopnia, rodzaju, charakteru i poziomu uszkodzenia neuronu obwodowego (nerwów i mięśni).
W przychodni KOLMED wykonasz następujące badania EMG:
● próba tężyczkowa
● próba miasteniczna
● zespół cieśni nadgarstka (badanie dwóch cieśni)
● zespół cieśni nadgarstka (dwa nerwy)
● nerw promieniowy
● nerw strzałkowy

W KOLMED dr n. med. KRYSTYNA ŁYSAKOWSKA-SERNICKA 
– wybitny specjalista neurolog, epileptolog z wieloletnim doś- 
wiadczeniem zdobywanym m.in. w MIĘDZYLESKIM SZPITALU  
SPECJALISTYCZNYM w WARSZAWIE – konsultuje oraz wykonuje 
badania EEG (elektroencefalografia).

PRACOWNIA EMG i EEG KOSMETOLOGIA CIAŁA I TWARZY
● PROBLEMY ZE SKÓRĄ
● ZMIANY TRĄDZIKOWE
● LECZENIE TRĄDZIKU
Leczymy w szczególności:
● trądzik młodzieńczy
● trądzik zwyczajny

● trądzik różowaty

ZABIEGI LASEROWE
● Laserowe zamykanie naczynek
● Laserowa redukcja rumienia
● Laserowy peeling węglowy
● Fotoodmładzanie
● Laserowe usuwanie owłosienia
● Laserowe usuwanie tatuażu

● Mikroigłowe fale radiowe RF

IWONA PAROL-SZULC
(psycholog/psychoterapeuta)
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Wielu czytelników zapewne zastanawia się, co 
słychać w sprawie modernizacji odcinka Warsza-
wa Wschodnia – Otwock: kiedy zaczną się jakieś 
prace, ile potrwają itd. Postanowiłem to przeka-
zać na tyle, na ile pozwala mi miejsce w „Wiado-
mościach Sąsiedzkich”. Skorzystam z informacji, 
które uzyskałem, będąc zdalnie na posiedzeniu 
Komisji Ładu Przestrzennego w Józefowie, które 
miało miejsce w dn. 7.04.2021 r.

1. MOdeRNizAcjA OdciNKA WARSzAWA 
WSchOdNiA – OTWOcK zOSTAŁA pO-
dzielONA NA dWA eTApy:

a) od stacji Warszawa Wschodnia do stacji War-
szawa Wawer: etap ten powinien się rozpocząć 
maksymalnie w najbliższe wakacje i potrwa aż 
2 lata. 
•	 Wybrano	 już	wykonawcę,	 ale	 nie	 podpisano	 

z nim jeszcze umowy (wg stanu na 7.04.2021 r.). 
•	 Szlak	 kolejowy	 od	Warszawy	Wschodniej	 do	

Wawra będzie 4-torowy. 
•	 Zmodernizowana	zostanie	cała	 infrastruktura	

należąca do PKP PLK, wraz z łącznicą nr 506 (od-
gałęzia się w rejonie obecnego przystanku oso-
bowego Warszawa Gocławek i biegnie do stacji 
Warszawa Wschodnia; pozwala na jazdę pocią-
gów dalekobieżnych od Wawra do Wschodniej 
z pominięciem przystanku osobowego War-
szawa Olszynka Grochowska, a także pozwala  
na prowadzenie ruchu pociągów osobowych  
w sytuacjach awaryjnych). 

•	 Same	okolice	obecnego	przystanku	osobowe-
go Warszawa Gocławek zmienią się, ponieważ 
w ramach modernizacji zarówno tory podmiej-
skie, jak i dalekobieżne poprowadzone zostaną 
obok siebie, bez potrzeby bezkolizyjnego prze-
prowadzania ich nad torami dalekobieżnymi. 
Zniknie więc charakterystyczna konstrukcja 
wiaduktu, którą znamy.

•	 W	ramach	tego	etapu	powstanie	 także	nowy	
przystanek osobowy Warszawa Grochów, 
zlokalizowany pomiędzy obecnym przystan-
kiem Warszawa Olszynka Grochowska a stacją  
Warszawa Wschodnia, w miejscu gdzie ulica Wia- 
traczna dochodzi do torów. Już teraz widać,  
że powstało tam wiele nowych bloków, tak że 
jest to miejsce z potencjalnie dużym ruchem 
pasażerskim. 

•	 W	 związku	 z	 układem	 4-torowym	 istniejący	
parking przy stacji Warszawa Wawer zostanie 
zlikwidowany, a powstanie w nowej lokalizacji 
- w miejscu planowanych zbiorników odwod-
nieniowych. Budową parkingów zajmie się już 
bezpośrednio m.st. Warszawa, na zasadzie umo-
wy z PKP PLK. 

•	 Jak	będzie	wyglądać	ruch	pociągów	w	czasie	
trwania robót? Tego jeszcze PKP PLK nie zdra-
dziło, dowiemy się zapewne przy okazji czerw-
cowej korekty rozkładu jazdy. 

b) od stacji Warszawa Wawer do stacji Otwock: 
formalny czas rozpoczęcia prac to dopiero 
2024 r., a więc Wawer wraz z Józefowem i Otwoc-
kiem jeszcze trochę poczekają. Prace na tym eta-

pie potrwają ok. 3 lat, przy 
czym jest to czas uwzględ-
niający całą infrastrukturę – 
nie tylko tę należącą do PKP 
PLK, ale także tę stricte dro-
gową – czyli przejścia pod-
ziemne, tunele i wiadukty. 
•	 Odcinek	Warszawa	Wawer	- 

- Otwock będzie 4-torowy: 
2 tory dla pociągów dale-
kobieżnych i 2 dla osobo-
wych. W zakresie 4. toru, 
który powstał w koncepcji 
projektowej najpóźniej, 
trwa procedura raportu 
oddziaływania na środowi-
sko. W momencie pisania 
tego artykułu prawdopo-
dobnie został już złożony -w Regionalnej Dy-
rekcji Ochrony Środowiska, która wyda decyzję 
w tej sprawie.

•	 Podczas	poprzednich	spotkań	spółka	PKP	PLK	
mówiła, że ekranów akustycznych nie będzie, 
bo tak było w decyzji środowiskowej dla ukła-
du trzytorowego, chyba że taką konieczność 
wykaże procedura polegająca na ponownym 
sprawdzeniu poziomu hałasu, wykonywana po 
zakończeniu prac modernizacyjnych. Obecnie 
okazuje się, że sprawa się zmieniła. W związ-
ku ze zmianą przepisów ws. hałasu zachodzi 
potrzeba dodatkowej ochrony przed nim. Nie 
jest od razu powiedziane, że będą to ekrany, 
ponieważ możliwości jest więcej: cichy tor czy 
tłumiki przyszynowe. Jaka to będzie konkretnie 
forma ochrony przed hałasem, wykaże analiza 
akustyczna, której w momencie posiedzenia 
spółka PKP PLK jeszcze nie posiadała. Warto 
wspomnieć, że jeśli analiza wykaże zasadność 
zastosowania ekranów akustycznych, to w teo-
rii pomiędzy ekranem a jezdnią możliwe będą 
nasadzenia, ale ostatnie słowo należeć bę-
dzie do zarządcy drogi. 

 W razie uzyskania kolejnych nowych informacji 
będę je zamieszczał na łamach „Wiadomości”. 

•	 Tak	samo	jak	w	przypadku	etapu	od	Warszawy	
Wschodniej do Warszawy Wawra, w związku  
z dodatkowymi torami, istniejące parkingi dla 
samochodów zostaną w obecnej lokalizacji 
zlikwidowane i powstaną w nowej - w miejscu 
planowanych zbiorników odwodnieniowych. 
Budową na terenie dzielnicy Wawer zajmie się 
m.st. Warszawa, zaś na pozostałym odcinku - 
miasta Józefów i Otwock. 

•	 W	zakresie	bezkolizyjnych	przejść	i	przejazdów	
przez tory: do każdego peronu doprowadzone 
zostaną 2 przejścia podziemne dla pieszych. 
Dla kierowców zaplanowano wiadukt na gra-
nicy Warszawy i Józefowa, w ciągu ulic Bruck-
nera/Werbeny. Na poprzednich spotkaniach  
z PKP PLK wspominano także o tunelu w Ra-
dości i w Falenicy, w ciągu dawnych przejaz-
dów, co między innymi było przedmiotem 
gorących dyskusji. Niestety, nie udało mi się 

ustalić podczas spotkania, czy konkretne lo-
kalizacje są zmienione, czy nie. Każde jednak 
przejście podziemne będzie dostępne dla 
rowerzystów i osób z wózkami. Co ciekawe, 
konstrukcja przejść podziemnych jest tak za- 
projektowana, że możliwe jest to samo, co zro-
biono w Międzylesiu. 

•	 Procedura	 związana	 z	 odszkodowaniami	 za	
zajęcie posesji, likwidację budynków itd. jesz-
cze się nie rozpoczęła, ale to jest kompetencja 
wojewody. On zajmie się sporządzeniem ope-
ratu szacunkowego, który albo zostanie zaak-
ceptowany przez kogoś, kogo odszkodowanie 
dotyczy, i PKP PLK wypłaci odszkodowanie,  
albo będzie możliwość odwołania się. 

2. TRzy dOdATKOWe KWeSTie, zWiązANe  
z MOdeRNizAcją:

a) Modernizacja stworzy zupełnie nową organi-
zację ruchu dla kierowców, którzy będą musieli 
się jej nauczyć. PKP PLK deklaruje, że będzie 
minimalizować utrudnienia, ale nie można po-
wiedzieć, że ich zupełnie nie będzie.

b) Kwestie związane z ruchem pociągów nie są 
jeszcze znane, bowiem są one dyskutowane  
z przewoźnikami. Pewne jest to, że prace będą 
prowadzone przy utrzymanym ruchu. Kiedy 
będę znać szczegóły, na pewno o tym napiszę 
na łamach gazety.

c) W przestrzeni medialnej krążył news o rze-
komym zagrożeniu finansowania inwestycji  
w związku z niezgodnością przepisów w zakre-
sie ochrony środowiska z przepisami unijnymi. 
PKP PLK zdementowało tą informację, mówiąc, 
że inwestycja ma finansowanie.

Podsumowując: kwestia modernizacji naszej 
linii na odcinku Warszawa Wschodnia – Otwock  
to sprawa kluczowa dla lokalnej społeczności, 
gdyż kolej pełni bardzo ważną funkcję w codzien-
nym funkcjonowaniu społeczeństwa. Nie jest to 
temat łatwy, ale mam nadzieję, że przekazane 
informacje rozjaśnią wielu osobom zagmatwany 
obraz tej sprawy.

Kamil Oroń

Modernizacja odcinka Warszawa Wschodnia – Otwock: co słychać w tej sprawie?

Wizualizacja nowych jednostek Impuls 2 dla SKM Warszawa. Fot. źródło: artykuł prasowy Nakolei.pl
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Janosiku miły, orle nad orłami, / Tyś siłą mocnie-
jszą od skał, / Tyś burzą nad burze, chmurą nad 
chmurami, / Tyś nieraz grad z dłoni swej siał! – tak 
mówi o Janosiku jedna z wielu ludowych pieśni. 
Patron jednej z wawerskich ulic był wprawdzie 
Słowakiem, ale jego lege-nda jest żywa do dziś 
po obydwu stronach granicy polsko-słowackiej. 
Ludowe podania o słynnym harnasiu mieszają 
się z prawdą historyczną, która nie była tak bar-
wna, jak losy zbójnika ukazane w znanym serialu 
„Janosik”, w którym w tytułową rolę wcielił się 
Marek Perepeczko. Najważniejszym źródłem,  
z którego badacze czerpią wiedzę na temat his-
torycznego Janosika, jest protokół jego procesu 
sądowego, który odbył się w Liptowskim Miku-
laszu w dniach 16-17 marca 1713 roku. Tu na 
stronach 563-567 znajduje się protokół rozprawy 
przeciwko zbójnikowi, a na stronach 577-578 – 
rozprawy przeciwko Tomaszowi Uhorczikowi, 
jego najbliższemu towarzyszowi. Jerzy Janosik 
(Juraj Jánošík) urodził się w 1688 roku we wsi 
Terchova na Orawie. O jego dzieciństwie i latach 
młodzieńczych wiadomo niewiele. Wspomniany 
protokół mówi, że Janosik uczestniczył w anty- 
habsburskim powstaniu kuruców, które wybuchło na ziemiach węgi-
erskich w 1703 roku pod wodzą Franciszka Rakoczego i trwało do roku 
1711. Następnie wrócił do rodzinnej miejscowości i zajmował się gos-
podarstwem, po czym zaciągnął się do armii cesarskiej. Przydzielony 
został do oddziału na zamku w Bytczy, gdzie znajdowało się więzienie.  

Najsłynniejszy zbójnik Europy Środkowej
Pilnował tu wspomnianego już zbójnika Tomasza 
Uhorczika, co miało zaważyć na dalszych losach 
przyszłego harnasia. Wykupiony z habsburskiego 
wojska przez rodziców Janosik powrócił do Ter-
chovej, gdzie odnalazł go zbiegły z więzienia 
Uhorczik. Wspólnie dokonali pierwszego rabunku 
– ich łupem padło płótno na koszule. We wrześniu 
1711 roku Janosik złożył przysięgę i przyłączył się 
do zbójnickiej bandy. Tu szybko zastąpił w roli 
przywódcy Uhorczika, który ożenił się i pod przy-
branym nazwiskiem wiódł żywot bacy, by uniknąć 
aresztowania, pozostawał jednak w kontakcie ze 
swoimi kompanami. Zbójecka działalność młode-
go harnasia obejmowała okres od września 1711 
roku do wiosny roku 1713, nie trwała więc długo. 
W rzeczywistości był to czas jeszcze krótszy, zima 
bowiem nie sprzyjała rozbojom. Mimo to Janosik, 
osądzony i skazany na śmierć, zapamiętany zos-
tał jako najsłynniejszy zbójnik Karpat, którego 
postać inspirowała twórców takich jak Jan Kaspro-
wicz, Kazimierz Przerwa-Tetmajer czy Władysław 
Skoczylas. 

Weronika Girys-czagowiec
Bibliografia:
1. Od Agrykoli do Żywnego. Mały słownik patronów ulic Warszawy, red. G. Kienie-

wiczowa, A. Sokołowska, Warszawa 1968.
2. Słownik patronów ulic Warszawy, red. S. Ciepliński, Warszawa 2003.
3. S.A. Sroka, Janosik. Prawdziwa historia karpackiego zbója, Kraków 2009.

Patroni naszych ulic

Skoczylas Władysław,  Janosika imię nigdy  
nie zaginie (drzeworyt), źródło www.polona.pl



Żeby podnieść nasze bezpieczeństwo, należy przestrzegać kilku podstawo-
wych zasad:
•	 aktualizować	oprogramowanie,
•	 zmieniać	hasła	z	domyślnych,
•	 weryfikować	opinie	i	recenzje	urządzeń	przed	zakupem,
•	 weryfikować,	na	co	zezwalamy	i	jakie	dane	udostępniamy,
•	 zachowywać	zdrowy	rozsądek	i	być	zawsze	czujnym.

justyna Krasowska

Internet rzeczy (Internet of Things) – zbiór urządzeń, przedmiotów, które gro-
madzą i przetwarzają dane w sposób automatyczny, bez ingerencji człowie-
ka. Do urządzeń Internetu rzeczy zaliczymy smartwatche, telewizory smart, 
inteligentne odkurzacze, pralki, lodówki, samochody, urządzenia medyczne 
czy urządzenia wykorzystywane np. do produkcji żywności. Coraz bardziej 
cenimy sobie wygodę, jaką dają nam te przedmioty, i to, jak bardzo wyrę-
czają nas w codziennych obowiązkach. Dzięki tym przyzwyczajeniom skala 
urządzeń należących do IoT jest ogromna i rośnie w bardzo szybkim tempie. 
Aktualnie w 2021 roku wykorzystywane jest ponad 10 miliardów urządzeń 
IoT, a przewidywania mówią o 75 miliardach do końca roku 2025.1

Liczba urządzeń podłączonych do sieci, która przewyższa liczbę ludności 
na świecie, powinna otworzyć nam oczy i pokazać, jak bardzo otaczamy się 
urządzeniami i również jak bardzo stajemy się od nich zależni.

Liczba ta też powinna nam pokazać, jaki to daje potencjał cyberprzestępcom.
Produkcja na masową skalę urządzeń IoT często nie idzie w parze z bezpie-

czeństwem. Producenci, obniżając koszty, pomijają kwestie np. aktualizacji. 
Nie tylko producenci obniżają poziom bezpieczeństwa tych urządzeń, do-

datkowo właściciel takiego gadżetu, zaniedbując podstawowe zasady zarzą-
dzania nim, naraża siebie/ swój dom na atak czy na wyciek danych. Jednym 
z zagrożeń może być np. przechwycenie widoku z kamer i próba szantażu. 

Internet błędów nie wybacza, istnieją wyszukiwarki, które pozwalają zna-
leźć urządzenia wpięte do sieci wraz z ich niewystarczającymi zabezpiecze-
niami, np. z domyślnym hasłem. 

1  Statista, iPropertyManagement.com

Internet rzeczy – IoT

Mikołaj Owramko to bardzo obiecujący młody 
zawodnik naszego Klubu. Ostatnie dwa turnieje 
rozegrane przez niego to aż cztery przywiezio-
ne do domu puchary! W kwietniu zajął pierwsze 
miejsce w singlu oraz drugie miejsce w deblu w 
parze z Alexandrem Wandlem w Wojewódzkim 
Turnieju Klasyfikacyjnym do lat 14 w Łęczycy. W 
maju zdobył podwójne złoto: w grze pojedynczej 
i podwójnej w parze z Pawłem Kolasą w turnieju 
WTK młodzików w Warszawie na Spójni. Serdecz-
nie gratulujemy Mikołajowi sukcesów, trzymamy 
kciuki za kolejne udane starty i polecamy go ob-
serwować J.Więcej info i aktualności na naszej 
stronie internetowej www.tenisbreak.pl oraz na 
Facebooku i Instagramie.

Magda Szmyd

Utalentowany zawodnik
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14 maja ruszyły punkty masowych szczepień 
w Warszawie. Na czym polegają, kto może 
z nich skorzystać i dlaczego Wawer? Rozma-
wiamy z Marią Aleksandrą Kąkol, dyrektor 
wawerskiego zOz, oraz Norbertem Szczepań-
skim, burmistrzem dzielnicy Wawer.

Od jakiego czasu trwa przygotowanie punktu  
masowych szczepień? 

Maria Aleksandra Kąkol: Punkt kompleksowo 
przygotowaliśmy w trzy tygodnie. Jest to zasługa 
wieloletniej już dobrej współpracy wawerskiego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej z Urzędem Dzielni-
cy. Zarówno techniczne przygotowanie boksów 
i oznaczenia, jak i informowanie mieszkańców 
o możliwości zaszczepienia się w punkcie szcze-
pień powszechnych przebiegły bardzo sprawnie 
i bez żadnych komplikacji. Punkt bez najmniejsze-
go problemu pomyślnie przeszedł wszelkie kon-
trole Narodowego Funduszu Zdrowia i już 1 maja 
został oficjalnie wpisany jako punkt szczepień po-
wszechnych. 

Norbert Szczepański: Jeśli mówimy o dobrej 
współpracy przy punktach szczepień, to od razu 
chciałbym podziękować pani prezydent Rena-
cie Kaznowskiej, która od początku przychylnym 
okiem patrzyła na wawerski punkt. Współpra-
ca między Urzędem m.st. Warszawy a Urzędem 
Dzielnicy przebiegła bardzo sprawnie. Urząd Mia-
sta wziął na siebie odpowiedzialność za instalację 
boksów i częściowe wyposażenie, a także całość 
działań związanych z pozyskaniem jak największej 
liczby szczepionek dla Warszawy.

Co zadecydowało, że ten punkt powstał w Wawrze? 
N.S.: Wawer jest jednym z  czterech punktów 

szczepień – największy znajduje się na Stadionie 
Legii i tam będzie szczepionych najwięcej miesz-
kańców Warszawy i  okolicznych gmin. W wawer-
skim punkcie będzie 16 stanowisk, co umożliwia 
zaszczepienie dziennie około tysiąca osób. Jako 
dzielnica udostępniliśmy Wawerskie Centrum 
Kultury, w którym możliwe jest zapewnienie od-
powiedniej nawigacji i miejsca. Na boksy i miejsce 
odpoczynku została zaadaptowana sala widowi-
skowa, to duża przestrzeń, ale również gwarancja 
bezpieczeństwa dzięki wysokiemu sufitowi i do-
brej wentylacji. Kultura będzie musiała tymczaso-
wo przenieść się do innej lokalizacji. Na szczęście 
w ostatnich latach oddaliśmy do użytkowania trzy 
nowe obiekty kultury.

Czy ulokowanie punktu szczepień w Wawrze nie 
obciąża jeszcze bardziej naszego systemu opieki 
zdrowotnej? 

M.A.K.: Punkty masowych szczepień są niejako 
inwestycją. Pandemia wiele spraw skomplikowa-
ła. Mamy dużo więcej procedur i sytuacji, które 
musimy przewidzieć. Mamy też braki kadrowe ze 
względu na zachorowania i kwarantanny. Tele-
porady teoretycznie mogą usprawnić pracę, ale 
praktycznie bierzemy na siebie dużą odpowie-
dzialność, bo dużo łatwiej jest ocenić stan pa-
cjenta i postawić diagnozę po przeprowadzonym 
badaniu fizykalnym. Często jednak decydujemy 

się na zaproszenie go osobiście, co 
tak naprawdę podwaja ilość pracy. 
Kierując swoje siły w stronę maso-
wych szczepień, inwestujemy w to, 
aby nasza rzeczywistość wróciła do 
normalności, ale też nie zapominaj-
my, że większość osób do obsługi jest 
rekrutowana dodatkowo. Nasi leka-
rze z punktów podstawowej opieki 
zdrowotnej pozostają do dyspozycji 
mieszkańców bez zmian w przy- 
chodniach. 

N.S.: Do pomocy przy obsłudze 
punktu szczepień zaangażowaliśmy 
również wolontariuszy. Od zawsze 
mieliśmy ich duże wsparcie, w tym 
wawerskich harcerzy, ale pandemia 
pokazała, że osób chętnych do pomo-
cy jest w dzielnicy dużo więcej. Gdy 
uruchomiliśmy program „Warszawa 
Wspiera” dla seniorów, pozostających 
w dobrowolnej izolacji, okazało się, że 
mieliśmy kilkukrotnie więcej wolonta-
riuszy niż osób w potrzebie. Teraz również zdecy-
dowaliśmy się na skorzystanie ze wsparcia wolon-
tariuszy przy obsłudze punktu szczepień. Będą 
pomagać w nawigacji po punkcie, wskazywaniu 
miejsc rejestracji i oczekiwania na szczepienia. To 
pozwoli usprawnić działania na miejscu i wyklu-
czyć chaos, który i tak może się pojawić przy takiej 
liczbie osób. Całą koordynacją naboru i pracy wo-
lontariuszy zajmuje się wawerski OPS. 

Czy to będzie jedyne miejsce, w którym można się 
zaszczepić? 

M.A.K.: Na terenie dzielnicy nadal funkcjonują 
pozostałe punkty szczepień – tam odbywają się 
według rządowego harmonogramu. Należy się 
wcześniej zapisać na konkretny termin i zgodnie 
z kwalifikacją wieku. W naszej dzielnicy funkcjo-
nuje 8 punktów szczepień, a punkt szczepień po-
wszechnych będzie dziewiątym. 

Czy Wawerskie Centrum Kultury będzie w sta-
nie pomieścić tak dużą liczbę osób chcących się  
zaszczepić?

N.S.: Podzieliliśmy punkt na strefy, aby osoby 
przychodzące na szczepienie były jak najszybciej 
obsłużone. Jednocześnie zadbaliśmy, aby oddzie-
lić osoby oczekujące od zarejestrowanych oraz 
zaszczepionych od niezaszczepionych. Pod wzglę-
dem infrastrukturalnym porozumieliśmy się z fir-
mami ABB, Dom Development i Instytutem Elek-
trotechniki, które udostępnią miejsca parkingowe 
dla naszych pracowników, dzięki czemu oba par-
kingi przy urzędzie pozostają do dyspozycji osób 
przyjeżdżających na szczepienie. Uruchomiliśmy 
szlabany, aby osoby udające się na stację kolejową 
nie pozostawiały samochodów na cały dzień i nie 
zajmowały miejsc. Parking jest bezpłatny przez 
pierwsze 2 godziny postoju. 

Czy są jakieś ryzyka? 
M.A.K.: Zaplanowaliśmy wizytę pacjenta od 

samego początku do końca. Przeszliśmy ścieżkę 

wiele razy, analizując każdy punkt i wprowadza-
jąc zmiany, jeśli była taka potrzeba. Jedyne ryzy-
ko, z którym się liczymy, to problemy w dostawie 
szczepionek, ale musimy się pogodzić z tym, w ja-
kiej rzeczywistości żyjemy, i w niej funkcjonować, 
dostosowując się w miarę możliwości. Trzeba 
zrozumieć, że nie zamawiamy szczepionek nieza-
leżnie. To jest to samo źródło co dotychczas. Rząd 
zapowiedział zwiększone dostawy szczepionek, 
a my staramy się sprostać ilościom, o których mó-
wimy. Stąd potrzeba stworzenia punktów, które 
pozwolą na wykorzystanie tego potencjału. 

N.S.: To całkowicie zrozumiałe. Szczepienia są 
światełkiem w tunelu w powrocie do normalno-
ści. Ludzie są zmęczeni sytuacją i zrobią wiele, aby 
ją zakończyć. Staramy się na bieżąco informować 
o wszystkim, co z punktem masowych szczepień 
jest związane, również o oczekiwaniach na szcze-
pionki. Jesteśmy dobrej myśli i liczymy na jak naj-
większą liczbę szczepionek. Pozostajemy w goto-
wości, by zrealizować szczepienia przewidziane 
w najbardziej optymistycznym scenariuszu.

Czy każdy kwalifikuje się na szczepienie? 
M.A.K.: Przed szczepieniem pacjent wypeł-

ni kwestionariusz, który przedstawi w punkcie 
szczepień. W przypadku przeciwwskazań będzie 
kierowany do lekarza. Do wykonania szczepienia 
wymagane jest posiadanie w systemie skierowa-
nia na szczepienie. Pacjenci mogą zapisywać się 
telefonicznie i przez Internetowe Konto Pacjenta. 

Jakimi szczepionkami będziemy szczepić pa- 
cjentów? 

M.A.K.: O przydzieleniu konkretnych szcze-
pionek decyduje Rządowa Agencja Rezerw Stra-
tegicznych i zależne jest to od dostaw do Polski. 
Przez pierwszy okres w punkcie mamy mieć do-
stępne szczepionki Pfizer i Johnson & Johnson.

Rozmawiała Aleksandra Słowińska

Wystartowały szczepienia w Wawerskim 
Punkcie Szczepień Powszechnych!



Wydawać by się mogło, że najlepsza szko-
ła to taka, która wymaga, ustala rankingi 
i promuje ciągłą rywalizację pomiędzy 
uczniami. Czym to skutkuje? Narastającym 
stresem u dzieci, lękami i fobią szkolną. 

Nasza szkoła promuje coś zupełnie in-
nego – staramy się, aby uczniowie przede 
wszystkim byli szczęśliwi, czuli się bezpiecz-

nie w swoim środowisku, uzyskiwali dobre wyniki w nauce, co przełoży 
się w przyszłości na ich sukces. Nauka w Bułhaku w dużej mierze polega 
na dialogu z uczniem i zrozumieniu jego potrzeb. Tworzymy przestrzeń 
do uczenia się, w której uczniowie indywidualnie i grupowo, w swoim 
tempie mogą się rozwijać. Biorą oni udział w różnych projektach, sami 
przygotowują ciekawe lekcje, współpracują i porozumiewają się z ludźmi 
na całym świecie. Szczególną wagę przywiązujemy do sprawnego posłu-
giwania się językiem angielskim, na którego naukę kładziony jest duży 
nacisk. Uczniowie od najmłodszych lat uczą się języka angielskiego w ma-
łych grupach, jak również uczą się dwóch przedmiotów w tym języku. Sto-
sujemy nowatorski system oceniania uczniów, który bazuje na rozwijaniu 
motywacji wewnętrznej. Uczniowie nasi nie stresują się przed pójściem 
do szkoły, ponieważ nie jest ona miejscem do dyscyplinowania i karania. 
Zależy nam, aby uczeń Bułhaka był otwarty, życzliwy, twórczy, kreatywny 
oraz umiał sobie radzić w życiu i sprostać jego wymaganiom. Nie było-
by to możliwe bez kreatywnych i doskonałych nauczycieli, którzy każdą 
chwilę poświęcają swoim uczniom, są otwarci i empatyczni. Nasi pedago-
dzy przygotowują bardzo ciekawe lekcje i zajęcia dla uczniów, korzystając  
z nowoczesnych metod nauczania, które z entuzjazmem wprowadzają na 

swoich lekcjach. Ten entuzjazm przenosi się na uczniów, którzy obser-
wując zaangażowanie swoich nauczycieli, sami coraz bardziej zachęcają 
się do nauki. Nasza szkoła patrzy na każdego ucznia jak na wyjątkową 
osobę z różnymi zdolnościami, które powinien móc rozwijać w procesie 
edukacji. Przede wszystkim zależy nam na tym, aby wychować szczę-
śliwego człowieka i zadbać o jego odporność psychiczną, tak bardzo 
potrzebną obecnie w obliczu zmieniającego się dynamicznie świata. 
Zapraszamy do Bułhaka!

 Małgorzata Orłowska
Dyrektor SSP 12

Bułhak uczy i wychowuje szczęśliwe dzieci…

Zadzwoń:
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Wszystkie nasze drużyny pokazują swój wysoki poziom wyszkolenia na arenie 
województwa mazowieckiego w rozgrywkach MzpN.

Wykwalifikowana kadra trenerska z powodzeniem przekłada swoją 
nieocenioną wiedzę na treningi naszych młodych adeptów piłki nożnej. 
Rezultatem tej ciężkiej pracy są umiejętności indywidualne i grupowe 
naszych zawodników i drużyn, czego odzwierciedleniem są wyniki w 
rywalizacji ligowej.

Na największą pochwałę zasługuje praca rocznika 2009. Podopieczni 
trenera Bartłomieja Gajdy biorą udział w zmaganiach na najwyższym 
poziomie rozgrywkowym. I liga to nie lada wyzwanie, z którym KS 
ZWAR 2009 radzi sobie świetnie i, obok takich drużyn jak m.in. Legia 
Warszawa, Znicz Pruszków, STF Champion, zajmuje drugie miejsce. 

Zapraszamy na świętowanie Dnia Dziecka z KS ZWAR 30.05.2021 
na obiekcie przy ul. Pożarskiego 10 od godz. 12:00. Pełno darmowych 
atrakcji dla wszystkich dzieci oraz nagrody i upominki ufundowane 
przez naszą nowo otwartą klubową restaurację „Krótka Piłka”. 

KS zWAR

Zmagania w Mazowieckiej Lidze Piłki Nożnej!
KS zWAR

Festiwal zofiówka rusza 2 czerwca i ma sta-
nowić atrakcyjne zaproszenie do interakcji 
wielu środowisk, którym brakuje wspólnych 
przestrzeni do działania w bliskim i dalszym 
sąsiedztwie. To cykl wydarzeń kulturalnych 
zainspirowanych aktywną, społeczną postawą 
zofii Moraczewskiej – mieszkanki Sulejówka 
z pierwszej połowy XX wieku. Tegoroczny Fe-
stiwal zofiówka będzie miał charakter hybry-
dowy, co oznacza, że wydarzenia będą trans-
mitowane on-line, ale również organizatorzy 
planują zaprosić publiczność. Organizatorem 
jest Miejski dom Kultury w Sulejówku w part-
nerstwie z sulejowskimi instytucjami kultury. 
dlaczego zofiówka?
W latach 20. XX w Sulejówku osiadła na stałe 
rodzina Zofii i Jędrzeja Moraczewskich, mocno 
zaznaczając tu swoją obecność. Festiwal uczynił 
swoją patronką Zofię Moraczewską – działaczkę 
społeczną, posłankę na Sejm, twórczynię jednej 
z największych w II Rzeczypospolitej organizacji 
kobiecych z szerokim programem społecznym, 
edukacyjnym i kulturalnym, który propagowała 
również w Sulejówku. 

Festiwal zofiówka to spotkania! 
Festiwal opiera się na serii wydarzeń, które nie 
tylko układają się w ciekawą ofertę kulturalną, ale 
także pozwalają na zaproszenie do aktywnego 
współdziałania rodziców z dziećmi, młodzieży, 
osób dorosłych, w tym także starszych czy z róż-
nymi niepełnosprawnościami. 

Program Festiwalu został zbudowany z różnych 
warsztatów, spotkań czy wydarzeń i będzie składał 
się z następujących bloków:

•	 Spotkania	przy	stole, gdzie znajdą się takie 
działania jak: warsztaty literackie, warsztaty 
dziennikarskie, spotkania z pisarzami i fil-
mowcami, warsztaty animacji oraz warsztaty 
kulinarne.

•	 Spotkania	 po	 drodze, będą to działania  
w przestrzeni miejskiej zapraszające do po-
znania lokalnych zasobów, ciekawych ludzi  
i inspirujących miejsc: cykl warsztatów foto-
graficznych czy wystawa plenerowa.

•	 Spotkania	w	ogrodzie, gdzie pod starą so-
sną lub lipą, w cieniu cisów i innych krzewów, 
które przywracają letniskowy charakter mia-
sta, weźmiemy udział w koncercie dęciaków  
i warsztatach plenerowych.

•	 Spotkania	przy	mikrofonie to działania, któ-
rych celem jest prezentacja pasji mieszkanek  
i mieszkańców Sulejówka. W tym bloku znaj-
dą się warsztaty chóralne, koncerty oraz spe- 
ktakle.

•	 Spotkania	w	 sieci to działania skierowane 
do najmłodszych. Znajdzie się tu kontynuacja 
rozpoczętego podczas prologu Bajkowiska, 
poranne spotkania  z kulturą oraz transmisje 
z otwarcia i zamknięcia Festiwalu.

Organizatorem przedsięwzięcia jest Miejski 
Dom Kultury w Sulejówku w partnerstwie z sule-
jowskimi instytucjami:
•	 Miastem	Sulejówek
•	 Muzeum	Józefa	Piłsudskiego	w	Sulejówku
•		 Miejską	Biblioteką	Publiczną	w	Sulejówku
•		 Towarzystwem	Przyjaciół	Sulejówka
•		 Prywatnym	Centrum	Kultury	Sulejówek	Miłosna
•		 Zespołem	Szkół	Ponadpodstawowych	im.	Igna-

cego Jana Paderewskiego  w Sulejówku
•		 Prywatną	 Szkołą	 Muzyczną	 I	 i	 II	 Stopnia	 

im. I. J. Paderewskiego w Sulejówku
•		 Cukiernią	Babeczki
•		 Kino	-	Teatrem	Kurtyna
•		 Ochotniczą	Strażą	Pożarną	w	Sulejówku.	

Pełny program wydarzeń jest dostępny na stronie 
www.festiwalzofiowka.pl.

Festiwal Zofiówka dofinansowano ze środków 
Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Spor-
tu pochodzących z Funduszu Promocji Kultury.

Więcej	informacji:
Koordynator Festiwalu Zofiówka: dorota Koral –  
tel.: 606 107 332, e-mail: festiwal@mdksulejowek.pl
Promocja: izabela Galaszewska – tel.: 601 288 660, 
e-mail: promocja@mdksulejowek.pl

izabela Galaszewska

Festiwal Zofiówka,  
2–11 czerwca 2021
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WAWERSKIE

•  ogłoszenie tekstowe o objętości do 20 wyrazów – 
płatne 16 zł (brutto)

•  ogłoszenie w ramce  43 x 20 mm 
 – płatne 43,05 zł (brutto)

Zamówienia można dokonać do 20 dnia poprzedniego 
miesiąca telefonicznie: tel.: 22 810 26 04 lub mailowo:  

drobne@wiadomoscisasiedzkie.pl
Ogłoszenia publikujemy po wcześniejszym opłaceniu 

(gotówką lub przelewem).

NA NASZYCH ŁAMACH MOŻNA ZAMIEŚCIĆ  
DWA TYPY OGŁOSZEŃ DROBNYCH

ANTENY satelitarne i naziemne,
DEKODERY, monta˝ naprawa,
ustawienia. Trwam, Cyfra, Polsat, N.
oraz zestawy bez op∏at, 30 kana∏ów po pol-
sku. www.lemag-tvsat.waw.pl, ul. B. Cze-
cha 29, tel: 22 815-47-25, 501-123-566.

Z¸OTA RÑCZKA
+ ELEKTRYKA
+ SK¸ADANIE MEBLI
tel. 503 150 991

PODCINANIE,
WYCINANIE DRZEW

tel. 606-808-358

NAPRAWA RYNIEN,
MONTAŻ ANTYPTAKÓW

HYDRAHYDRA ULIKULIK
– TANIO I SOLIDNIE –

506 173 607

• PRANIE dywanów, wykładzin, tapicerki meblo-
wej i samochodowej. Dojazd i wycena gratis, 
tel: 500 753 803

• Pomoc i nauka w obsłudze komputera, internetu 
i komórki. Zakupy online. Osoby starsze – pro-
mocja! Prowadzenie lekcji w odzieży ochronnej 
(coronavirus). Student, tel. 533 404 404

• WCZASY DLA SENIORA – Krynica Morska – 8 dni  
od 770 zł/os., Stegna – 8 dni od 749 zł/os.,  
tel: (22)834 95 29

• Nauczycielka angielskiego i niemieckiego udzieli 
lekcji angielskiego z zakresu: przedszkola, szko-
ły podstawowej i średniej, studenci i dorośli.  
Możliwość nauki przez Skypa lub Messangera. 
Stara Miłosna, Sulejówek i okolice. indywidu- 
alnie: 70 zł (lekcja), grupowo: 30 zł (3 -6 osób), 
tel. 733 250 300

• Dlugoletni mieszkańcy Wesołej od 7 lat mieszkają 
i pomagają Polonii na Haiti. Prosimy pomóżcie 
www.polonianahaiti.pl. WhatsApp 509 3416 
4604 Elizabeth i Christopher Szybinski




